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شمار بهبودیافتگان کرونا در کشور به 79 هزار و 379 
نفر رسید

رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۹۸ هزار و ۶۴۷ نفر 
در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده 
و با فوت ۷۴ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان 
باختگان کرونا در کشور به ۶۲۷۷ نفر رسید و تا کنون 
79 هزار و 379 نفر از مبتلایان به طور کامل بهبود 

یافته و ترخیص شده اند.
کیانوش جهانپور روز گذشته درباره آخرین آمار ابتلای 
قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از آن در 
کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز گذشته 

) ۱۵ اردیبهشت( بر اساس گزارش آزمایشگاه ها و 
دانشگاههای علوم پزشکی ۱۲۲۳ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن 
موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ در 

کشور به ۹۸ هزار و ۶۴۷ نفر رسید.
وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  رئیس 
بهداشت ادامه داد: در طول ۲۴ ساعت گذشته ۷۴ 
بیمار دیگر مبتلا به کووید-۱۹ در کشور جان خود را 
از دست دادند و از زمان شیوع این بیماری در کشور 

تاکنون ۶۲۷۷ نفر جان خود را از دست داده اند.
جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون 
۷۹ هزار و ۳۷۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ 

در کشور بهبود یافته و از بیمارستان ترخیص شده 
اند که حدود ۸۰ درصد مبتلایان است.۲۶۷۶ نفر از 
این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به 
نوعی بحرانی تحت مراقبت قرار دارند که امیدواریم 

شفا پیدا کنند.
وی گفت: تاکنون ۵۰۸ هزار و ۲۸۸ آزمایش تشخیص 
کووید- ۱۹ در ۱۲۶ آزمایشگاه کشور انجام شده است.

جهانپور افزود: شرایط عادی نیست و در برخی استان 
به  رو   ۱۹ کووید  بیماری  موارد  خوزستان  مثل  ها 
افزایش است و رعایت فاصله گذاری فیزیکی حتی 
بیش از گذشته لازم است انجام شود.اگر این اپیدمی 

کنترل شده مدیون همکاری مردم است.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: جمهوری 
اسلامی دراوج تحریم و مشکلات اقتصادی توانست نسبت 
به سایر کشورها به طور نسبی دامنه شیوع ویروس کرونا و 

بیماری کووید ۱۹ را مدیریت کند.
دکتر سعید نمکی یکشنبه شب در سخنانی که به صورت 
و  سلامت  مدافع  شهدای  بزرگداشت  مراسم  در  زنده 
درگذشتگان کرونا استان از شبکه استانی گیلان پخش می 
شد، افزود: امروز خوشبختانه در یکی از ایام بسیارناب تاریخ 
به لحاظ مدیریت بیماری کرونا قرار گرفته ایم و این مقایسه 
ای است که دنیا می تواند در رابطه با عملکرد کشور ما با 
همه تحریم ها و تنگناهای ناشی از آن  و مدیریت این 

بحران داشته باشد.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بیان داشت: این 
مدال افتخاری است برای مردمان این سرزمین که در تمام 
امور با وفاق ملی و همدلی تمام، همراهی کردند و توانستند 
این ویروس و بیماری افسارگسیخته و بسیار وحشتناک را 

به گونه ای مهار و زنجیر کنند.
وی ابراز امیدواری کرد: با همین همدلی و همسویی و وفاق 
ملی بتوانند دستاوردهای مطلوب تری در مدیریت بیماری 

کووید ۱۹ و ویروس خطرناک کرونا رقم بزنند.
وی با گرامیداشت یادوخاطره شهدای مدافع سلامت خاطر 
نشان کرد: این عزیزان در شرایطی که همه از کانون عفونت 
فرار کردند عاشقانه مثل پروانه به گرد بیماران مبتلا چرخیدند 

و با عزت و سربلندی کار را مدیریت کردند و در این مسیر 
تعدادی به بیماری مبتلا شده و جان به در بردند و تعدادی 
هم در این بلا جان به جان آفرین تسلیم کردند و شهید 

شدند.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با قدردانی از همه  
این مدافعان ضمن تسلیت به همه خانواده های شهدای 
مدافع سلامت بیان داشت: برای این خانواده های گرانقدر 
که نتوانستند برای عزیز خود مراسم ترحیم برگزار کنندو این 
داغ دلسوختگی را در خود نهفته نگه داشتند، تسلیت عرض 

می کنم.
از  داشت:  بیان  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
صبوری و همراهی آن ها با جامعه پزشکی، پیراپزشکی و 
کادر درمانی کشور برای مبارزه با بیماری کووید ۱۹ قدردانی 

می کنم.
ودرگذشتگان  سلامت  مدافع  شهدای  بزرگداشت  مراسم 
بیماری کووید۱۹ با حضور آیت الله رسول فلاحتی نماینده 
ولی فقیه در گیلان و با مداحی و بدون حضور مستمع برگزار 

و به صورت زنده از شبکه استانی گیلان پخش شد.

شمار بهبود یافتگان کرونا به 78 هزار و 442 نفر رسید 

»وزیر بهداشت«:

 ایران در اوج تحریم ها بحران کرونا را مدیریت کرد

خبر

آقای سعادتمند شجاع باش!  
به اینکه بازیکنان استقلال 
به دنبال حقوق معوقه خود 
خرده  توان  نمی  هستند 
گرفت. اما راهی که سرمربی 
برای  تیم  این  بازیکنان  و 
رسیدن به حقشان در پیش 
گرفته اند، شیوه ای مذموم 

و غیرحرفه ای است.
در حالی که در بسیاری از باشگاه های اروپایی صحبت 
از کاهش توافقی دستمزد بازیکنان هاست و بسیاری از 
چهره های مطرح فوتبال دنیا، بخشی از مطالبات خود را 
برای کمک به درمان بیماران مبتلا به »کرونا« اهدا کرده 
اند، بازیکنان استقلال در یک کودتای بی سابقه و جنجال 
رسانه ای خواستار روی کار آمدن کسی هستند که پولشان 

را بدهد! 
امتناع »فرهاد مجیدی« از دیدار با مدیرعامل استقلال خود 
یک نشانه بود که انتصابات مدیریتی باشگاه چندان به 
مذاق آقای سرمربی خوش نیامده، اما او فراموش کرده که 
در یک باشگاه سرمربی و بازیکنان، مدیرعامل را تعیین نمی 
کنند. از دید آن ها گزینه اصلح »عبدالرضا موسوی« بود که 
با تزریق هفت میلیارد تومان بخشی از مطالبات بازیکنان و 
چهل درصد قرارداد مجیدی را پرداخت کرد. اما استقلال نه 
تنها آن 7 میلیارد را بدهکار موسوی شده، بلکه باید ضرر و 
زیان دیرکردش را هم بپردازد که تا امروز به چیزی حدود 9 

میلیارد تومان رسیده است!
سرمربی و بازیکنان استقلال می دانند آن ها در جایگاه 
تعیین مدیران باشگاه نیستند. اگر مدیر انتخابی آن ها 
کوچکترین  جرات  مدیر  آن  آیا  وقت  آن  شود،  منصوب 
انتقادی به تیم و بازیکنان خواهد داشت؟ اما آن ها برای 
رسیدن به پولشان، به جای پیگیری قانونی، بیانیه می 
دهند تا قبل از متمرکز شدن افکار مدیر جدید، او را از میز 

مدیریت پایین بکشند!
خروج از بحران، شجاعت مضاعف »احمد سعادتمند« را 
می طلبد. او باید به بازیکنان معترض فرصت فسخ قرارداد 
بدهد تا با داشتن برگه فسخ از طریق کمیته انضباطی پیگیر 
حقوقشان بشوند. اگر خیال می کنید با رفتن بازیکن ها 
وضع استقلال بدتر از این می شود؛ بازی گل گهر و استقلال 
در تاریخ 8 اسفند سال گذشته را بار دیگر تماشا کنید؛ میل 
به بردن در یک تیم محلی بیش از بازیکنان استقلال در آن 
مسابقه بود! قرار نیست باشگاه در این بحران مالی فدای 
مطالبات چند بازیکن شود. سعادتمند می تواند تیم را به 
»رضا حسن زاده« و شاگردانش در تیم امید بسپارد. مطمئن 

باشید اوضاع بدتر از این نخواهد شد...

نمایندگان مجلس شورای اسلامی مصوب کردند که واحد 
پول ایران تومان قرار گیرد؛ هر تومان برابر ۱۰ هزارریال جاری 

و معادل یک صد پارسه است.
روز  علنی  جلسه  در  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
گذشته جزئیات لایحه اصلاح قانون پولی و بانکی کشور را 

تصویب کردند.
بنابر ماده واحده این لایحه، ماده )۱( قانون پولی و بانکی 
کشور مصوب ۱۸ تیر ۱۳۵۱ به این ترتیب اصلاح شد که 
»واحد پول ایران تومان است و هر تومان برابر )۱۰.۰۰۰( ریال 

جاری و معادل یکصد قران است.«
بنابر تبصره ۱ این ماده واحده؛ برابری پول های خارجی نسبت 
بانک مرکزی  ارز توسط  نرخ خرید و فروش  به تومان و 
جمهوری اسلامی ایران در چهارچوب نظام ارزی حاکم و 
با رعایت ذخایر ارزی و عنداللزوم تعهدات کشور در مقابل 

صندوق بین المللی پول، محاسبه و تعیین می شود.
بر اساس تبصره ۲ این ماده، دوره گردش موازی و اعتبار 

قانون »دوره گذار«  این  در  همزمان »تومان« و »ریال« که 
نامیده می شود، حداکثر دو سال با رعایت تبصره)۴( این بند 
خواهد بود. طریقه جمع آوری و شرایط خروج اسکناس ها و 
سکه های ریال از جریان، بر طبق مفاد بند »ب« ماده )۳( و 
بند »ج« ماده )۴( قانون پولی و بانکی کشور حسب مورد، 

تعیین یا اجراء می شود.
همچنین بر اساس تبصره ۳ س از پایان دوره گذار، تعهداتی 
که پیش از این بر اساس واحد پول ریال ایجاد شده است، 

تنها با واحد پول تومان قابل ایفا خواهد بود.
جمهوری  مرکزی  بانک   ۴ تبصره  تصویب  با  نمایندگان 
تاریخ  از  سال  دو  ظرف  کردند  موظف  را  ایران  اسلامی 
لازم الاجراءشدن این قانون، ترتیبات اجرائی لازم را جهت آغاز 

دوره گذار فراهم کند.
طبق تبصره ۵ این ماده آیین نامه اجرائی این قانون ظرف 
سه ماه از تاریخ لازم الاجراءشدن توسط بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد.

خبر اول

واحد پول کشور از ریال به تومان تغییر یافت

محمد حیرانی

 دبیر تحریریه

سرمقاله

کرونا در ایران
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3 اجتماعی

موج اول کرونا خرداد 
فروکش می کند اما...

رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: موج اول اپیدمی کرونا و بیماری 
کووید ۱۹ که از اسفند شروع شده، خرداد امسال فروکش 
می کند اما تابستان موارد تک گیر دارد و موج دوم همه 

گیری این بیماری در فصل پاییز شروع می شود.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، حسین عرفانی 
روز گذشته با اعلام این خبر افزود: ویروس کرونا در دو 
یا سه هفته گذشته روند نزولی و رو به کنترل داشته، هر 
چند بیماری کووید ۱۹ به طور کامل خاموش نشده است. 
پیش بینی این است که بعد از کنترل نسبی و فروکش 
کردن این بیماری با حرکت به سمت خرداد ماه، موارد 
این بیماری به صورت تک گیر در جامعه اتفاق بیفتد اما 

کاملا ریشه کن نمی شود.
وی گفت: موج اول کرونا در ایران از اول اسفند شروع 
شد و هنوز ادامه دارد، البته ممکن است در این مدت 
شاهد نوساناتی در اپیدمی کووید ۱۹ بوده باشیم اما این 
این  انتظار  و  نیست  بیماری  موج  معنای  به  نوسانات 
است که موج دوم کرونا را در پاییز امسال و با سرد شدن 

شاهد باشیم.
افزود:  بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  اداره  رئیس 
در واقع رفتارهای ویروس کرونا تا حدود زیادی شبیه 
ویروس آنفلوانزاست و از نظر سرایت و علایم تا حدود 

زیادی شبیه آنفلوانزاست و مشابهت های زیادی دارند.
موارد  کاهش  شاهد  اخیر  روزهای  در  داد:  ادامه  وی 
کشور  در  کرونا  ویروس  به  ابتلا  و   ۱۹ کووید  بیماری 
هستیم. پیش بینی وزارت بهداشت این است که این 
روند کاهشی ادامه پیدا می کند و انتظار داریم موج اول 
کرونا در خرداد امسال تا حدود زیادی تحت کنترل درآید 
بیماری  کنی  ریشه  معنای  به  این  اما  کند  فروکش  و 
وجود  بیماری  این  پراکنده  و  گیر  تک  موارد  و  نیست 
خواهد داشت تا این موج اول دست خود را به موج دوم 
بیماری در پاییز بدهد و در پاییز دوباره شاهد اپیدمی و 

همه گیری فصلی آن خواهیم بود.
عرفانی گفت: در این شرایط توصیه به مردم می شود که 
نکات بهداشتی و پیشگیرانه را حتما در تابستان و ماه 
های آینده همچنان رعایت کنند چون بیماری کووید-۱۹ 

به طور کامل خاموش نمی شود.
وی افزود: برآورد وزارت بهداشت این است، همان طور که 
هر سال در فصل پاییز و آبان یا آذر شاهد بروز و افزایش 
موارد بیماری آنفلوانزا هستیم و موارد آنفلوانزای فصلی 
اپیدمی  دوم  موج  داریم  انتظار  کند.  پیدا می  افزایش 
کرونا و بیماری کووید ۱۹ را در فصل پاییز شاهد باشیم.

بهداشت  وزارت  واگیر  های  بیماری  اداره  رئیس 
ویروس  انواع  جزو  آنفلوانزا  مانند  کرونا  ویروس  گفت: 
شایع  بیشتر  سال  سرد  فصل  در  که  است  سرمادوست 
می شود. این ویروس ها در سرمای هوا هم مقاومت 
محیطی بیشتری دارند و هم چرخش انتقال آن ها راحت 

تر صورت می گیرد.

احساس   ،  )Anxiety syndrome( استرس  یا  اضطراب 
نگرانی یا تنشی است که ما در پاسخ به شرایط تهدید کننده 
یا فشارزا احساس می کنیم. توجه به این نکته لازم است 

که برخی از افراد بیش از دیگران مضطرب اند.

نشانه های اضطراب کدامند؟  

و  شناختی«  »روان  بخش  دو  به  اضطراب  های  نشانه 
»جسمانی« طبقه بندی می شوند.

نشانه های روان شناختی اضطراب عبارتند از: دلواپسی، 
مشکلات خواب و فقدان لذت، هراس، ترس ، بی قراری،  
دشواری در تمرکز، تحریک پذیری، بی تابی، احساس خطر 

غریب الوقوع و ناتوانی در حفظ آرامش.
نشانه های جسمانی اضطراب نیز عبارتند از: افزایش ضربان 
قلب یا بی نظمی ضربان آن، خشکی دهان، طپش قلب، 
سرخ شدن، تنفس تند و سریع، تهوع و استفراغ، غش 
و ضعف، تنفس های کوتاه، تکرر ادرار، اسهال، یبوست، 
آه کشیدن، سرگیجه، تنش عضلانی، تحرک بیش از حد، 
مشکلات جنسی، لرزش، تعریق به ویژه در کف دست ها ، 

رنگ پریدگی و احساس خفگی.

درمان های اضطراب کدامند؟ 

درمان های اصلی برای استرس و اضطراب  شامل مشاوره 
های روانشناسی و رفتار درمانی و در بعضی موارد داروی 
ضد اضطراب است اما آنچه که نباید از نظر دور داشت  
نقش بسیار موثر ورزش به عنوان یکی دیگر از درمان های 

استرس و اضطراب می باشد.
چندین مطالعه تحقیقاتی که در آلمان و آمریکا انجام شده 
است نشان داده که ترس و اضطراب در افرادی که به طور 
منظم به میزان حداقل 30 دقیقه در روز ورزش انجام می 

دهند بسیار کمتر است.

به چه دلایلی فعالیت های ورزشی بر کاهش سطح 
اضطراب موثر است؟ 

افزایش میزان اندروفین: )هورمون آرامش دهنده( در خون 
تاثیر بر انتقال دهنده های عصبی در مغز: فعالیت های 
ورزشی تاثیری مثبت بر افزایش دوپامین، سروتونین، 
نورآدرنالین و گابا آمینواسید )GABA( دارد که به نوبه خود 

سبب بیشتر آرامش بیشتر در افراد می گردد.
کاهش تاثیر هورمون های استرس زا: از طریق تاثیر بر 

مسیر هیپوتالاموس، هیپوفیز، غدد فوق کلیوی 
تاثیر رفتاری و ذهنی: در بعضی از بیماران که دچار استرس 
و اضطراب هستند از افزایش ضربان قلب و عرق ریزش 
تصوری بسیار ترسناک دارند و آن را گاهی با حالت مرگ 
یکسان می دانند. این افراد در طی فعالیت ورزشی شدید 
افزایش ضربان قلب و عرق ریزش را به عنوان یک واکنش 
از حالات  ناشی  ترس  و  کنند  تجربه می  بدن  طبیعی 

فیزیکی و عصبی به تدریج در آن ها از بین خواهد رفت.
داشتن فرم مناسب بدنی: علاوه بر بالا بردن تحمل سیستم 
گردش خون و قلب برخورداری از یک تیپ مناسب فیزیکی 
بسیار تاثیر مثبتی بر اضطراب و ترس  به خصوص در موارد 

ترس از اجتماع دارد.
تئوری افزایش دمای بدن: بعد از یک ورزش شدید که 
دمای بدن 2-1 درجه افزایش می یابد بدن در حالی آرامش 
بخش فرو می رود همانند زمانی که در سونا استراحت 

می کنید.
تئوری حواس پرتی: در طی ورزش مثل دوچرخه سواری، 

دویدن یا پیاده روی سریع سبب کاهش تمرکز بر ترس و 
اضطراب می گردد.

نسخه ورزشی جهت درمان استرس و اضطراب

ورزش ایروبیک یا هوازی در واقع فعالیتی است که طی 
انجام آن ضربان قلب به میزان 60 تا 80 درصد بیشتر از 
ضربان عادی فرد باشد. برای مثال اگر در حالت عادی 
تعداد ضربان قلب در یک دقیقه 60 باشد باید حداقل 96 و 
حداکثر به 108 ضربان در دقیقه برسد. ورزش ایروبیک یکی 
از بهترین و موثرترین ورزش ها برای درمان اضطراب است 
و باید به طور منظم حداقل 30 دقیقه و سه روز در هفته 
به صورت های مختلف پیاده روی تند، دویدن آهسته، 
دوچرخه سواری یا شنا باشد. چندین مطالعه نشان داده 
است که کسانیکه پیاده روی تند ویا دویدن را طی 8 هفته 
به طور منظم انجام داده اند تاثیر بسیار خوبی را مشاهده 

نموده اند.
و  یوگا  مانند  ها  ورزش  دیگر  انجام  است  ذکر  به  لازم 
بدنسازی نیز می تواند در کنار ورزش آئروبیک کمک کننده 
باشد ولی همانطور که قبلا هم ذکر شده ورزش آئروبیک 

در مطالعات تاثیرات خود را به خوبی نشان داده است.

منابع و ماخذ
رفتاری  علوم  روانپزشکی،  خلاصه  سادوک.  و  -کاپلان 

روانپزشکی بالینی، ترجمه رضاعی، فرزین 
-سامانه دانشگاه علوم  پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی

اختصاصی 

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

نقش ورزش بر کاهش استرس و اضطراب

چندین مطالعه تحقیقاتی که در آلمان و آمریکا انجام شده است نشان داده که ترس و اضطراب در افرادی که به طور منظم به میزان 
حداقل 30 دقیقه در روز ورزش انجام می دهند بسیار کمتر است.

سلامت

دکتر مریم پناهی

  روانشناس ورزش

سازی  هوشمند  از  البرز  استان  راهور  پلیس  رئیس 
چراغ های راهنمایی و رانندگی تقاطع های کلان شهر کرج 

خبر داد.

جدید  نسل  اینکه  بیان  با  شرق  غلامعلی  سرهنگ 
به  کرج  کلان شهر  در  رانندگی  و  راهنمایی  چراغ های 
کارگیری شده است، اظهار کرد: به زودی تمام چراغ های 

راهنمایی رانندگی در کرج هوشمند خواهند شد.
وی افزود: سیستم کنترل ترافیک هوشمند یک راهکار 
جدید برای کنترل ترافیک است که در شهرهای بزرگ و 
مدرن جهان در حال انجام است و مسئولان استانی برای 
صرفه جویی در وقت شهروندان در تلاش هستند تا این 

سیستم را در کلان شهر کرج اجرایی کنند.
رئیس پلیس راهور استان البرز گفت: از فواید چراغ های 
راهنمایی هوشمند می توان به کاهش ملموس ترافیک 
و صرفه جویی در زمان، کاهش آلودگی در شهر، اولویت 

خودروهای  به  نسبت  عمومی  نقلیه  وسایل  بندی 
شخصی، جلوگیری از تصادف در شهر و کاهش تخلفات 

رانندگی اشاره کرد.
سرهنگ شرق با اشاره به این که چراغ های راهنمایی 
هوشمند دارای رنگ الکترواستاتیک و مقاوم در مقابل 
گرما و سرما و نوراست، گفت: پایه چراغ های مذکور دارای 
طراحی مدرن شهری منطبق با سیستم کنترل هوشمند 

هستند.
وی گفت: درحال حاضر تقاطع هفت تیر و تقاطع مصباح 
هوشمند شده و در آینده نزدیک تقاطع های شرافت، گلزار، 
پونه، میدان امام حسین )ع( و گلشهر نیز دارای چراغ 

راهنمایی هوشمند خواهند شد.

سرهنگ »غلامعلی شرق« خبر داد:
هوشمندسازی چراغ های راهنمایی و رانندگی در کرج 

»البرز« چه خبر؟
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در این رهگذر مشخص نشد که چه بر سر رقم افزایش حقوق ها به ویژه در »جامعه کارگری« آمد چون آن قدر فاصله میان 
رشد قیمت ها و افزایش حقوق ها زیاد شد که دیگر تعیین چند درصد کمتر یا بیشتر اضافه حقوق نه به چشم می آید و نه 

ارتباطی عددی با تورم لجام گسیخته موجود پیدا می کند!

نماینده مردم محلات در مجلس شورای 
اسلامی در مخالفت با تصویب لایحه 
کشور،  بانکی  و  پولی  قانون  اصلاح 
عنوان  بانکی  نظام  را  اساسی  مشکل 
کرد و گفت: کاش به جای تصویب این 
لایحه، نظام بانکی را اصلاح می کردیم.

حجت  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
الاسلام »علیرضا سلیمی« روز گذشته 
در جلسه علنی مجلس در مخالفت با 
طرح چهار صفر از پول ملی، گفت: صرفا 
می خواهیم واحد پول را اصلاح کنیم. 
پول  آن  برابری  نرخ  و  پول،  ماهیت 

اشکال دارد.

سلیمی ادامه داد: به جای این کاهش 
صفرها از واحد پول، کاش طرحی امروز 
برای کنترل رشد نقدینگی ارائه می شد 
و برای افزایش نرخ برابری ارزش ریال 
در برابر سایر ارزها طرح می دادند. در 
عرض سه سال چه وضعیت سنگینی بر 

اقتصاد مردم مترتب می شود.
وی اضافه کرد: بدون شک قدرت خرید 
یافت.  به شدت کاهش خواهد  مردم 
تصویب آن در این شرایط فوریت ندارد. 
هیچ  و  مسکن  و  خودرو  قیمت های 
چیز دیگر ثبات ندارد و با این کار بازار را 

بیش از پیش به هم می ریزیم.

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی از پرداخت 
فقره تسهیلات یک  از ۳۵ هزار  بیش 
میلیون تومانی به یارانه بگیران در صف 

دریافت خبر داد.
مرکزی،  بانک  گذشته  روز  گزارش  به 
این  اعتبارات  مدیرکل  اعلام  براساس 
بانک، از تعداد ۴۱ هزار فقره تسهیلات 
قابل پرداخت به سرپرستان خانوار معرفی 
هدفمندسازی  سازمان  سوی  از  شده 
یارانه ها که به دلایلی از جمله مسدودی 
عدم  اشتباه،  حساب  شماره  حساب، 
سازگاری شماره حساب با کد ملی ارسالی، 
نامعتبر بودن اطلاعات معرفی شده و 

سایر خطاها امکان پرداخت آن از سوی 
بانک های عامل میسر نشده است، این 

وجوه پرداخت شد.
بر این اساس، با پیگیری های بعمل آمده 
و با همکاری بانک های عامل مشکلات 
مربوط ۳۵ هزار و ۶۰۱ فقره از تسهیلات 
مزبور تا تاریخ  ۱۵ اردیبهشت ماه ۱۳۹۹ 
به  ریالی  میلیون  تسهیلات ۱۰  و  رفع 
حساب سرپرست خانوار واریز شده است.

ایرادات  کند  می  تلاش  مرکزی  بانک 
مربوط به اعطای بقیه این تسهیلات به 
تعداد ۵ هزار و ۳۹۹ را نیز با هماهنگی 

سازمان هدفمندسازی یارانه رفع کند.

حجت الاسلام »علیرضا سلیمی«:

مشکل امروز کشور نظام بانکی است 
محرک اقتصادی

»بانک مرکزی« اعلام کرد:

پرداخت وام یک میلیون تومانی
 به بیش از  ۳۵ هزار جامانده

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛
چگونه در بازاریابی موبایلی به 

موفقیت برسیم؟ )3(
همه ما شاهد محبوبیت روز 
بازاریابی  افزون متخصصین 
هنوز  اما  ایم،  بوده  موبایلی 
انقلاب واقعی در این صنعت 
هزینه  است.  نشده  شروع 
بازاریابی  صرف  که  هایی 
حتی  شوند  می  موبایلی 
نزدیک به هزینه لازم، نسبت 
به زمانی که ما صرف کار کردن با این دستگاه می کنیم 
نیست. هنوز هم، رسانه های سنتی مانند مجلات چاپی و 
غیره، سهم قابل توجهی از سرمایه گذاری را به خود اختصاص 
می دهند. به عبارت دیگر، اگرچه  تحول صنعت موبایل شروع 
شده است، اما هنوز به شکوفایی کامل نرسیده است! دیگر 
داشتن موبایل »خوب« برای من و شما ملاک در نظر گرفته 
نمی شود. بلکه موبایل در مرکز تمام فعالیت ها قرار خواهد 
گرفت. موبایل بر رفتار مشتریان تأثیر خواهد گذاشت و به 
عنوان مهم ترین و رایج ترین ابزار ارتباط گیری افراد و شرکت 
ها تبدیل خواهد شد. صنعت موبایل از طریق خدمات رسانی 
به مشتری، تجارت الکترونیک، آگاهی از برند، و بسیاری 
روش دیگر، بر تجارت ها تأثیر خواهد گذاشت. بسیاری از 
متخصصین باور دارند که موبایل به بخش حیاتی در تمام 

برنامه های ارتباطی تبدیل خواهد شد.

موبایل یک فن آوری آگاهی دهنده است

حفظ مرتبط بودن، از الزامات فعالیت های بازاریاب محسوب 
می شود. بهتر است شما کسی باشید  که به کاربران آگاهی 
می دهید تا رقیبتان! تحقیقات و مطالعات موردی نشان 
می دهند که اگر تمام کانال های بازاریابی، محتوای مرتبط 
ارائه کنند، عملکرد کلی بازاریابی، افزایش قابل توجهی خواهد 

داشت.
اگر شما اطلاعات مرتبط با حیطه را ارائه کنید، کاربران هدف 
شما، به راحتی آن را درک می کنند. این کار، به آنها نشان می 
دهد که شما بهترین گزینه، برای حل مشکلات بوده و سریعا 
در قیف بازاریابی، به یک مرحله پایین تر، هدایت می شوند.

همان طور که گفته شد، موبایل به ما اجازه می دهد، محتوا 
را در هر زمانی به کاربران خود ارائه کنیم.  پس اگر محتوای 
ارتباط  کاربران هدف،  نیازهای  و  با مشخصات  ارائه شده، 
داشته باشد، به راحتی می توانید تأثیر مثبت و تجربه ای 

عالی برای کاربران بوجود بیاورید.

جا پای رهبران و بازاریابان بزرگ بگذارید

افراد معروف و نرم افزار های بزرگ زیادی وجود دارند که 
می توانید، عملکرد آنها را بررسی کنید. برای مثال، نرم افزار 
استارباکس و سایر برنامه های موبایل که به افراد اجازه می 
دهند پول منتقل کنند )برای مثال، نرم افزار بانک همراه(. 
یکی دیگر از روش های موثر، ایجاد و ارائه تبلیغات موبایلی 
برنامه خود، علاوه  از  با استفاده  است. برای مثال، تویوتا 
بر ارائه محتویات عالی، مشتریان را به سمت خرید کردن 

هدایت می کند.

تاثیرات کرونا بر اقتصاد ایران به مرحله ای رسیده که به 
نظر نمی رسد امید چندانی به بهبودی آن و یا حداقل 
بازگشت به شرایط پیش از آن وجود داشته باشد. احتکار، 
سوءاستفاده از شرایط و گرانفروشی که در ابتدا محدود به 
وسایل و لوازم پزشکی و بهداشتی بود کم کم مرزهای 
اقتصادی را در نوردیده و وارد تمام عرصه های تولیدی و 
خدماتی شد. به نحوی که دیگر قدرت هرگونه مانور مالی 
برای حفظ سلامت را از اقشار مختلف جامعه گرفت و حتی 
در این وضعیت نابسامان، گرانفروشی دولتی هم مزید بر 
علت شد تا دست گرانفروشان در بخش خصوصی برای 
اعمال فشار مالی بر مصرف کنندگان که در یک نگرانی 
عمومی، تفکر و هدفی جز حفظ سلامتی خانواده شان 

نداشتند، بیشتر شود.
از آن جایی که تئوریسین های اقتصادی در سراسر جهان 
برای برون رفت از مشکلات اقتصادی به وجود آمده در پی 

شیوع کرونا در سراسر جهان توضیه به کاهش قیمت ها 
و افزایش تولید داشتند و حتی از دولت ها می خواستند 
تا برای حفظ »قرنطینه« مردم به عنوان مهم ترین حرکت 
برای غلبه بر این بیماری همه گیر جهانی، بخشی از ارزاق 
عمومی و لوازم بهداشتی را رایگان در اختیار عموم قرار 
دهد، در ایران بی تدبیری و بی برنامگی دولت باعث شد تا 
سودجویان که همه آن ها هم وابسته به بخش خصوصی 
نبودند )!( تا حد ممکن بر طبل افزایش قیمت ها بکوبند و 
مردمی را که از درآمدهای معمول و شغل خود هم محروم 
شده بودند، وادار به پرداخت های گران برای ادامه زندگی 
کنند. کمیابی و نایابی وسایل و لوزام بهداشتی و درمانی 
مانند ماسک، مایعات شوینده و ضد عفونی کننده اولین 
اقدام سودجویان برای افزایش قیمت ها بود که وقتی با 
بی تفاوتی و عدم قاطعیت دولت در برخورد با عوامل آن 
که بعضی از آن ها از دولت هم قدرتمندتر بودند )!( رو به 
رو شد، شاهد گرانی بی حد و اندازه این اقلام و سپس مواد 
غذایی و تره بار و میوه و متعاقب آن هرچیزی که قابل 
خرید و فروش بود، شدیم که نشانه بر هم ریختگی ناشی 
از بی تدبیری دولت بود و شاید هم تدبیری بود که ما از 

آن بی خبر بودیم!
در نهایت با افزایش قیمت ارزهای خارجی در بازار رسمی و 
غیررسمی گرانفروشی از مستمسک قانونی برخوردار کردید! 
در این رهگذر مشخص نشد که چه بر سر رقم افزایش 

حقوق ها به ویژه در »جامعه کارگری« آمد چون آن قدر 
فاصله میان رشد قیمت ها و افزایش حقوق ها زیاد شد که 
دیگر تعیین چند درصد کمتر یا بیشتر اضافه حقوق نه به 
چشم می آید و نه ارتباطی عددی با تورم لجام گسیخته 
آنکه دولت بدون توجه به  موجود پیدا می کند! جالب 
مشکلات موجود نرخ حمل و نقل برون شهری و درون 
شهری را بیست درصد افزایش داد تا نشان دهد هیچ درک 

درستی از واقعیت های موجود جامعه ندارد!

یادداشت

بانک و بیمهخانه ملت

نگاهی به اقتصاد »پساکرونا« در ایران؛

گرانفروشی افزایش و کنترل دولتی کاهش یافته است!

بازاریابی و فروش

دکتر علی قوامی

  تحلیل گر بازارسرمایه

دکتر مهرداد فرشیدی

  نویسنده و استاد دانشگاه



سه شنبه 16 اردیبهشت 99 -  شماره  469

روزنامه

5

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

تاثیرِ کرونا بر گردشگری از جنگ جهانی بیشتر است
ساختمان جدید پلاسکو 709 پارکینگ نیاز دارد

به منظور آسایش شهروندان؛

مشاغل پر سر و صدا و مزاحم کرج ساماندهی شود

به گفته رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران شورای 
عالی شهرسازی و معماری برای مالکان ساختمان پلاسکو 
استثناء قائل شد و تامین پارکینگ کافی برای این ملک 
به ۷۰۹  منتفی شده است در حالی که ساختمان پلاسکو 

پارکینگ نیاز دارد.
رئیس  نوری؛  صدراعظم  زهرا  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
کمیسیون سلامت شورای شهر تهران در تذکری گفت: مطابق 
بند شش طرح تفصیلی مصوب شورای عالی شهرسازی و 
معماری تامین پارکینگ در پروانه های ساختمانی هر یک 
از کاربری ها برای همه ساختمان ها و در همه پهنه ها الزامی 

است.
ادارات،  کلیه  تفضیلی  طرح   ۱۰ تبصره  مطابق  اوافزود: 
ارگان ها، نهادها، موسسات، شرکت های دولتی و غیر دولتی، 
با عملکردهای  بزرگ  نهادها و فروشگاه های  بیمارستان ها، 
گوناگون که مراجعان زیادی دارند در زمان احداث یا تجدید بنا 

یا ساماندهی فضاهای خود ملزم به تامین پارکینگ هستند.
صدراعظم نوری با اشاره به ساخت شتابان ساختمان پلاسکو 
بدون اخذ پروانه ساختمانی و اتمام اسکلت ساختمان تصریح 

کرد: مطلع شدیم شورای عالی شهرسازی و معماری برای 
مالکان ساختمان پلاسکو استثناء قائل شد و تامین پارکینگ 
کافی برای این ملک منتفی شده است در حالی که ساختمان 

پلاسکو به ۷۰۹ پارکینگ نیاز دارد.
او تاکید کرد: این تعداد پارکینگ صرفا با بازسازی پارکینگ 
پروانه آن هم با ۳۰۰ پارکینگ قطعا کفاف مراجعان و کسبه را 
نخواهد داد. با وجود اینکه در مجاورت ساختمان پلاسکو قطعه 
زمین های متعلق به مالک یعنی بنیاد مستضعفان وجود دارد.
رئیس کمیسیون سلامت و محیط زیست شورای شهر تهران 
در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به اینکه مالک 
می تواند در این قطعات زمین پارکینگ مورد نیاز را تامین کند، 
افزود: سوال و اعتراض من به وزیر راه و شهرسازی این است 
که اگر مردم عادی هم می خواستند چنین مجتمعی را بسازند 
شورای عالی شهرسازی و معماری مصوب می کرد که بدون 
تامین پارکینگ چنین ساختمانی ساخته شود؟ انتظار ما از 
وزیر راه و شهرسازی به عنوان رئیس شورای عالی شهرسازی و 
معماری این است که نسبت به رعایت ضوابط و مقررات تاکید 

بیشتری اعمال و این گونه استثناء قائل نشوند.

بر اساس تذکر عضو شورای شهر کرج، شهرداری باید پس از 
طی مراحل قانونی و اخطارهای لازم نسبت به تعطیلی و انتقال 

مشاغل مزاحم اقدام کند.
به گزارش »دنیای هوادار«، سارا دشت گرد در جلسه کمیسیون 
بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها، گفت: شهرداری موظف به 
برخورد با هرگونه مشاغل پرسر و صدا و مزاحم برای آسایش 

شهروندان است.
او گفت: پس از اطلاع از وجود مشاغل مزاحم شهرداری باید نسبت 
به صدور اخطاریه عمل کند و معمولا در این اخطار ۱۰ روز به 
صاحبان مشاغل مزاحم فرصت داده می شود تا رفعِ مزاحمت کنند.

و  قانونی  مراحل  طی  از  پس  کرد:  تصریح  شورا  عضو  این 
اخطارهای لازم شهرداری باید نسبت به تعطیلی و انتقال مشاغل 

مزاحم اقدام کند.
به گفته دشت گرد برخورد با هرگونه مشاغلی که برای شهروندان 

ایجاد مزاحمت کند ضروری است.
مزاحمت های  به  مربوط  ها  آلودگی  عمده  اینکه  بیان  با  او 
مشاغلی مانند تراشکاری، ریخته گری و دیگر مشاغل پر سر 
و صدای مرتبط با خودرو سازی و تعمییرات خوروها به ویژه 
خودروهای نیمه سنگین است، افزود: منطقه ۵ یکی از مناطقِ 

دارای مشاغل مزاحم به شمار می رود.

تاکنون هیچ رخدادی حتی جنگ جهانی اول و دوم نیز 
باعث نشده صنعت گردشگری جهان این گونه به دلیل 
شیوع کرونا دچار آسیب شود. در دوران کرونایی فعالان 
بازار گردشگری در جهان دست روی دست نگذاشته اند 
بلکه فعالیت هایی درخصوص ایجاد شرایط مناسب برای 

پسا کرونا را انجام می دهند.
رئیس  شیرکوند،  محمد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
ایتالیا  و  ایران  بازرگانی  اتاق  گردشگردی  کمیسیون 
دراین باره گفته است که در حال حاضر حوزه گردشگری 
به طور کلی تخریب شده و فضای کلی گردشگری نیز 
رفته؛  بین  از  آسیا  و  آمریکا  اروپا،  قاره های  تمام  در 
اقتصادی  منبع  که  آسیا  شرق  جنوب  به خصوص 
گردشگری محسوب می شود، کاملا تخریب شده است.

افزود: دولت ها در جهان بخش کلانی هستند که  او 
همیشه حوزه گردشگری را حمایت می کنند. ظرفیت 
اندازه  به یک  تقریبا  این بخش کلان در تمام جهان 
است، دولت معمولا در همه کشورها حمایت های مالی 
دارد، میزان مالیات و همچنین بحث بین همکاری و 
تعامل بین مدیران و همکاران را مشخص می کنند تا 
تعامل کلی در یک صنعت شکل بگیرد. در حال حاضر 
بخش خصوصی در کل دنیا به جز ایران به دنبال ارائه راه 
حل و راهکار است. به طوری که از این فضای متوقف 
شده کرونا چه استفاده ای برای زمان پساکرونا داشته 

باشند.
شیرکوند اعلام کرد: فعالان گردشگری در اولین گام باید 
از این فضای کرونایی حاکم استفاده کرده و کارهایی 
قرار  مسافران  انتخاب های  لیست  در  تا  دهند  انجام 
گیرند. برای این کار کافی است خاطرات را در رسانه های 
اجتماعی همچون اینستاگرام بازسازی کنند و یا اینکه 
با قرار دادن مکان های دیدنی مختلف در فضای مجازی 
و آگاهی دادن به گردشگران آنها را ترغیب کنند تا جایی 
که مقصد مورد نظر در لیست آرزوهای مخاطب قرار گیرد 
و در دوران پساکرونا مقصدی را که شما در خدمات خود 
قرار داده اید را انتخاب کنند. در واقع این کار یک نوع 
پیش فروش کردن است. اگر دفاتر خدمات مسافرتی، 
هتلداران، ایرلاین و... توانستند این کارها را انجام دهند 

در زمان پسا کرونا موفق خواهند شد.

بهره گیری از فضای مجازی برای نگهداری گردشگران 
دفاتر مسافرتی

او افزود: بازآوری خاطره و نگهداری گردشگرانی که سال 

گذشته با تور یا دفتر شما سفر کرده اند نیز پر اهمیت 
است. برای این کار می توانید یک عکس از سال گذشته 
گردشگر را در اینستاگرام قرار دهید و عنوان کنید یادتان 
اما  این سفر  به  رفتیم  باهم  هست که سال گذشته 
امسال کرونا اجازه تجدید این سفر را نداد. با این حال ما 
سفرهای جذاب دیگری را نیز برای شما پس از کرونا در 
نظر گرفته ایم. یا اینکه یک عکس از یک مکان دیدنی و 
مسافرتی خاص را در پیج خود قرار دهید و اعلام کنید 
یکی از دوستانتان را که دوست دارید با او به اینجا 
سفر کنید، تگ کنید. یا به توریست های سال گذشته 
اعلام کنید یک خاطره کوتاه از سفر خود را که با شما 
داشته اند، بنویسند. با این کارها می توان مخاطبان خود 

را همچنان در کنار خود حفظ کرد.
او افزود: در دوران پسا کرونا روان شناسی سفر تغییر 
تا حداقل ۲ سال  کرونا  از  واقع پس  در  کرد.  خواهد 
گردشگران از حضور در تورهای گروهی اجتناب می کنند، 
دیگر با اتوبوس سفر نخواهند رفت و حتی در هتل های 
شلوغ نیز اقامت نخواهند کرد. به همین علت است که 
می گوییم پس از کرونا سبک سفرهای گردشگران تغییر 
خواهد کرد، زیرا دغدغه مخاطب دارد که قبلا نداشت. 
بتوانند  هتل ها  و  مسافرتی  باید شرکت های خدمات 
اعتماد سازی کنند. از سوی دیگر مسافران نیز باید در 
این راستا کمک کنند به این صورت که به جای لغو سفر 
و باز پس گرفتن وجوه پرداختی خود سفر خود را به 
تعویق بیندازد زیرا لغو آنها به معنی قطعی شدن از بین 

رفتن خدمات دهندگان سفر است.
و  ایران  بازرگانی  اتاق  گردشگردی  کمیسیون  رئیس 
نشان می دهد  در جهان  تحقیقات  کرد:  تاکید  ایتالیا 
زمانی که کرونا به اتمام برسد حداقل ۲ ماه زمان می برد 
که از نظر روان شناسی وضعیت گردشگران عادی شود و 
در ایده آل ترین حالت کشور ما تنها یک ماه از ۱۵ مرداد 
تا ۱۵ شهریور ظرفیت کاری خواهد داشت که آن هم در 
شرایطی است که مدارس و دانشگاه ها همانند سال های 
درآمد  صورت  این  غیر  در  باشند.  تعطیل  گذشته 
از بین می رود.  نیز  این یک ماه  فعالان گردشگری در 
گردشگران با سفر تور محور می توانند بزرگترین کمک 
را به دفاتر خدمات مسافرتی کنند. توریست های داخلی 
نیز می توانند در این ایام قرنطینه درخصوص مقاصد 
مختلف گردشگری کشور تحقیق کنند، زیرا باید بدانند 
که مقصد صرفا شمال نیست، بلکه می توانند مقاصد 

جدید را نیز در برنامه های سفری خود قرار دهند.

مدیریت شهریگزارش

شهری
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احتمالا  سینمایی،  فیلم های  آنلاین  اکران  ادامه  در 
»کشتارگاه« عباس امینی هم وارد این چرخه می شود.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، »کشتارگاه« با 
بازی مانی حقیقی، حسن پورشیرازی، امیرحسین فتحی و 
باران کوثری به عنوان چهارمین فیلم امینی در جشنواره 
فجر سال قبل رونمایی شد و حالا این فیلمساز در روزهای 
تعطیلی سینما و آینده نامعلومی که پیش روی اکران سال 
۹۹ است از احتمال نمایش آنلاین فیلم جدید خود خبر 

می دهد.
او در این باره گفت: با همراهی سرمایه گذار در حال تحقیق 
و مشورت برای اکران آنلاین فیلم »کشتارگاه« هستم، چون 
اگرچه از صمیم قلب راضی به چنین کاری نیستم ولی 
واقعیت این است که فکر می کنم با توجه به شرایطی 
که پیش از این هم وجود داشته، نتوانم از پس ماجرای 
پیچیده اکران عمومی بربیایم چون به هر حال در این سال ها 
انحصاری در اکران وجود داشته است و به نظرم من در آن 

قدرتی ندارم.
از اکران های آنلاین ادامه داد: این اتفاق  وی با حمایت 
می تواند فرصتی برای فیلم های مستقل باشد که مردم 
بتوانند آن ها را ببینند و به مرور بازدید و بیننده آن ها هم 
بیشتر می شود. این اکران حتی به آنچه من همیشه ایده آلم 
بوده کمک می کند، چون به نظرم باید به زمانی برسیم که 
به جای اینکه بگوییم یک فیلم چند میلیارد تومان فروخته، 

بگوییم چند نفر آن را تماشا کرده اند. از این طریق حداقل آمار 
دقیقی از تعداد مخاطبان به دست می آید. البته تاثیرگذاری 
پرده و تماشای فیلم روی آن یک چیز دیگر است ولی این 
هم ظرفیتی است که دنیا به سمت آن رفته و با توجه به 

شرایط فعلی بیشتر هم رونق گرفته است.
امینی اضافه کرد: با این حال من هم با توجه به شرایط 
مشغول  بررسی هستم تا به اکران آنلاین فیلم برسیم. البته 
از آنجا که صدای فیلم »کشتارگاه« برای پرده سینما تنظیم 
شده بود، اگر قرار باشد به صورت نسخه اینترنتی پخش شود 
لازم است صدای آن تغییر کند چون ممکن است یک نفر 
روی موبایل فیلم را ببیند و باید متناسب با مدیوم جدید 

صدا را تنظیم کنیم.

این کارگردان که همانند بسیاری دیگر از مردم روزهای 
کرونایی را بیشتر در خانه گذرانده، علاوه بر تماشای فیلم، 
کتابی را هم برای چاپ آماده کرده است. او در این باره 
توضیح داد: من یکسری داستان و خاطره از دوران بعد از 
جنگ در آبادان داشتم که احساس می کردم هیچ وقت 
به لحاظ  توان من  ندارند و حداقل  قابلیت فیلم شدن 
پرودکشن آنقدر نبود که برای ساختنش اقدام کنم، به 
همین دلیل از مدتی قبل فکر کردم بهتر است آن ها را در 
قالب یک کتاب تصویری روایت کنم؛ یعنی کتاب فرمتی 
دارد که انگار یک فیلم را تماشا می کنید. این کتاب در 
همین ایام تمام شد و باید ناشری پیدا کنم که بشود 

آن را چاپ کرد.

به کارگردانی »عباس امینی«؛

»کشتارگاه« وارد چرخه اکران آنلاین می شود

با استفاده از فناوری های روز؛
پرده برداری محققان از رموز تابلوی 

دختری با گوشواره مروارید
پژوهشگران با استفاده از فناوری های روز موفق به کشف 
جزئیاتی جدید درباره تابلوی »دختری با گوشواره مروارید« 
شدند که نشان می دهد دختر جوان در این تابلو، زاییده ذهن 

نقاش نیست.
موزه  نت،  آرت  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
مائریتشویس هلند روز گذشته یافته های به دست آمده از 
یک طرح تحقیقاتی دو ساله روی تابلوی دختری با گوشواره 
مروارید از یوهانس ورمیر نقاش هلندی دوره باروک، را به 

صورت آنلاین منتشر کرد.
به استناد گزارش منتشر شده، محققان در این پروژه موفق 
شدند به کمک اسکن فلورسانس اشعه ایکس و بررسی های 
میکروسکوپی اثبات کنند که در نقاشی اصلی هر دو چشم 
دختر درون تابلو مژده داشته و در پس زمینه تصویر نیز به 
جای فضای مبهم و تیره ای که امروز دیده می شود، یک پرده 
سبزرنگ کشیده شده بود. در ۳۰۰ سال گذشته نبود مژه روی 
چشمان دختر جوان و خلا بی شکل موجود در پس زمینه 
تابلو، این فرضیه را به وجود آورده بود که دختر درون این تابلو 

یک مدل واقعی نبوده و ساخته ذهن نقاش است.

موزه  مرمت  و  حفاظت  مسئول  وادیور  ابی  گفته  به 
مائوریتشویس و سرپرست این طرح تحقیقاتی، کشف این 
جزئیات که با چشم غیرمسلح قابل دیدن نیستند، نشان 
می دهد دختری که در این تابلو به تصویر کشیده شده وجود 

خارجی داشته و ما را به کشف هویت او نزدیک می کند.
محققان همچنین موفق شدند تا خاستگاه رنگ های به کار 
رفته در این تابلو را که یکی از آثار برجسته عصر طلایی هنر 
هلند است، نیز مشخص کنند. بررسی ها نشان داد رنگ های 
سفید، لاجوردی و قرمز به کار رفته در این تابلو به ترتیب 
)Peak District( در شمال  پارک ملی پیک دیستریکت  از 
انگلستان، لاجورد از افغانستان امروزی و حشرات مکزیک و 
آمریکای جنوبی گرفته شده بودند. احتمالا فرمیر به لطف رونق 
تجارت جهانی کالاها موفق شده بود تا همه این رنگ ها را از 

شهر دلفت هلند خریداری کند.
به گفته وندیور، رنگ آبی به کار رفته در این تابلو در قرن 

هفدهم میلادی از طلا نیز گرانقیمت تر بوده است.
بررسی های انجام شده روی بوم این تابلو نیز ترتیب کشیده 
شدن نقاشی را نمایان کرد. فرمیر قبل از کشیدن چهره و ژاکت 
دختر در تابلو، از خطوط مشکی برای رسم طرح کلی استفاده 
کرده است. روسری آبی رنگ و گوشواره مروارید نیز از آخرین 

عناصری بودند که به بوم اضافه شدند.
محل  در  شیشه ای  اتاق  یک  در  که  تحقیقات  این  در 
گالری های موزه مائوریتشویس هلند انجام شد، پژوهشگران 
غیرتهاجمی،  تصویربرداری  چون  جدیدی  فناوری های  از 
تکنیک های اسکن، میکروسکوپ دیجیتال و آنالیز نمونه رنگ  

برای مطالعه بیشتر درباره این تابلوی نقاشی استفاده کردند.

»نجف  که  ناهمایون  دانسته  این  به  اتکا  است.  دُشوار 
دریابندری« دیگر در میان ما نخواهد بود. هرچند که رَد آِثارش 
فناناپذیر است. بی گمان او از معتبرترین مترجمان ادبیات 
جهان بود که این اعتبار بی مثال بر اثر »تسلط« و »کیفیت« 

به درجه جاودانگی رسید.
نکته حائز اهمیتی که در خصوص زنده نام دریابندری وجود 
دارد گستردگی و تنوع ترجمه در موضوع و محتوای آثاری 
است که وی در شصت سال زندگی حرفه ای بدان پرداخت؛ 
»ارنست  تواین«،  »مارک  چون  نویسندگانی  ادبی  آثار  از 
همینگوی«، »ویلیام فاکنر«، »فدریکو گارسیا لورکا«، »ویل 
کاپی«، »جبران خلیل جبران« و »ساموئل بکت« و... تا آثاری 
با درون مایه فلسفی از نویسندگانی چون »برتراند راسل«، 
»ارنست کاسیرر«، »آیزایا برلین« و... یا تالیف مشترک اثر 
ماندگار »کتاب مستطاب آشپزی، از سیر تا پیاز« )به همراهی 
همسر فقیدش »فهیمه راستکار«( تا ترجمه یکی از نخستین 
منابع مهم در حیطه هنر یعنی »تاریخ سینما« )آرتور نایت( 
که نه تنها در زمانه خویش اثر بسیار کاربردی و مهم به شمار 
می رفت بلکه تا به امروز تاثیرگذاری اش را حفظ کرده که 
همانا این مبحث از ویژگی های یکسان و بارز چنین انسان 
هایی است؛ »عدم محدودیت به زمانه خاص« یا به عبارتی 

»نیفتادن به دام مُد«.
و اما دیگر رمز برجستگی او در شش دهه گذشته )از »وداع 
با اسلحه / همینگوی« تا »خانه برناردا آلبا / لورکا«( نه تعداد 

بالای آثار بلکه وسواس، قریحه، طبع، ابتکار و سخت گیری 
اش در تمامی این سال ها بوده است. در زمانه ای که همگان 
»کَمیّت« را مقدم بر هرچیزی می دانند، او »آگاهانه« و با 

»کیفیت« زیست، ترجمه کرد و قلم زد.
این انسان عالیقدر و اصیل به مناسبت ترجمه آثار ادبی 
آمریکایی جایزه »تورنتون وایلدر« را از دانشگاه کلمبیا گرفت 
و در سال 1396 ضمن تجلیل از مقامش، نام این نویسنده 
و مترجم نامدار، به  عنوان »گنجینه زنده بشری« در میراث 
خوراک در فهرست حاملان میراث ناملموس )نادره کاران( به 

 ثبت رسید. 
عزیزی می گفت:»هرچه آدم نیک وجود دارد یا مهاجرت می 
کند یا می میرد. به سرنوشت آبِ درونِ یک دیگ جوشانیم 
که بخار می شویم و در نهایت هرآنچه ناخالصی و کثافت 
هست به ته ظرف می چسبد و »ما« هم عاجز از انتخاب در 

میان »ماندن« و »رفتن« لای این رسوبات گیر می کنیم«!
چه امتزاج بی روحی دارد این »خاطرات«. یک واژه است 
و هزاران تفسیر؛ ناگوار، پرحلاوت و بغایت دلکش و حکما 
موذی؛ در این لحظات شمایل نیکو و آثار پاکیزه اش در ذهنم 

مرور می شود؛ و چه بی نظیر سرود شاملوی بزرگ: 
اینک موجِ سنگین گذر زِمان است که در من می گذرد

اینک موجِ سنگین گذر زِمان است که چون جوبار آِهن در 
من می گذرد

اینک موجِ سنگین گذر زِمان است که چون دریایی از پولاد و 
سنگ در من می گذرد

*
در گذرگاهِ نسیم سرودی دیگرگونه آغاز کردم
در گذرگاهِ باران سرودی دیگرگونه آغاز کردم
در گذرگاهِ سایه سرودی دیگرگونه آغاز کردم

نیلوفر و باران در تو بود
خنجر و فریادی در من،

فواره و رویا در تو بود

تالاب و سیاهی در من.
در گذرگاه ات سرودی دیگرگونه آغاز کردم.

*
من برگ را سرودی کردم

سر سبزتر ز بیشه
من موج را سرودی کردم

پر نبض تر ز انسان
من عشق را سرودی کردم

پر طبل تر ز مرگ
سر سبزتر ز جنگل

من برگ را سرودی کردم
پرتپش تر از دل دِریا

من موج را سرودی کردم
پر طبل تر از حیات

من مرگ را
سرودی کردم.

عاقبت »محمد قاضی«، »نجف دریابندری« و... رفتند؛ اما 
»محمدتقی بهرامی حران«، »شهرنوش پارسی پور«، »علی 
»داریوش  گلستان«،  »لیلی  پژمان«،  »عباس  جو«،  صلح 

آشوری« و... هنوز هستند، همین!

یادداشت سردبیر

»نجف دریابندری« در سن 90 سالگی درگذشت؛

این بود زندگی...

تجسمی

سینمای آنلاین

مهدی تیموری

 سردبیر
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روزنامه

7 ورزشی

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

پایان دوره حاکمیت سنتی ها در پایتخت کشتی جهان 
ریاست هیات کشتی مازندران به دست شخصی معتمد و کاربلد سپرده شود

نام مازندران آدم را به یاد شیر بیشه می برد، به یاد ببر مازندران، 
سرسبزی و برکت و زیبایی، شالیزار و گندمزار و باغات مرکبات 
پرتغال و نارنگی و نارنج و ترنج و جالیز و پالیز و هرچه میوه 
های زیبا با دنیایی از ویتامین های مورد نیاز. یاد مردان و 
زنان تلاشگر و مهربان و مهمان نواز؛ کوه و دشت و دریا؛ 
سرزمینی حاصلخیز با رودها و چشمه ساران و برکه ها و با 

آب و هوایی چهار فصل.
غرب تا شرق مازندران هر قدمش یک محصول با یک آب و 
هوای منحصر به فرد دارد.  گویی قطعه ای از بهشت است 
با گل های رنگارنگ و میوه های جنگلی. وقتی از آسمان 
نگاه کنی یک تابلو زیبای رنگارنگ می بینی که تمام رنگ 
های زیبای خداوندی در این تابلو وجود دارد. خیلی جالب 
است. در اوایل پایین اگر به سمت غرب بیایید بالای قللی 
که پوششی جنگلی با درختان سربه فلک کشیده دارد سفید 
پوش از برف است... یک مقدار پایین تر باد پاییزی رنگ برگ 
درختان را سبز و قرمز کرده است و کمی پایین تر که به دامنه 
ها می رسی درختان سبز با مزارع زیبا و محصلوات کشاورزی 

را می بینید.
همزمان قلل البرز مرکزی برف دارد و با یکساعت طی مسیر به 
ساحل زیبای دریا می رسی که باید بزنی به دل آب. سرزمین 
»عبدالله  حبیبی«،  »امامعلی  نامدارن:  و  پهلوانان  و  یلان 
موحد»، »عسکری محمدیان«، »سیدمراد محمدی«، »کمیل 
قاسمی« در کشتی آزاد، »قاسم رضایی« در کشتی فرنگی، 
»حسین توکلی« و »بهداد سلیمی« در وزنه برداری قهرمانان 

نامی مازندران در ادوار المپیک هستند و بزرگانی که در گوشه 
گوشه ای استان شب های پاییز دور هم جمع می شوند و 

کشتی محلی لوچو بازارشان را گرم می کند.
بدون شک مازندران را باید پایتخت کشتی جهان نامید. فقط 
جویبار به اندازه قاره های آمریکا و اروپا قهرمان و پهلوان 
به حال  تا  استان  اما ورزش  است!  داده  تحویل  المپیکی 
سیستماتیک از این همه استعدادهاد بهره مند نشده است. 
حسن یزادنی و حاجی زاده و عسگری محمدیان و اسماعیل 
پور و... این ها گل های خودروی هستند که با تلاش مربیان 
دلسوز بومی پرورش یافته اند و تشکیلات کشتی استان فقط 
هنگام سکوهای المپیکی و جهانی کنار آن ها عکسی بیادگار 

می گیرد و بعد هم خداحافظ!
اگر استان مازندران یک هیات کشتی علمی با نیروهایی 
عاشق و شیفته کار داشت نباید حاجی زاده بعد از آن غوغای 
مسابقات جهانی تهران که یک تنه ایران را قهرمان جهان کرد 
به دامی می افتاد که عباس حاج کناری اعجوبه ای که در 
سال 97 در کراسنویارسک روس ها را زمین گیر کرد و نوید 

یک قهرمان المپیک را داد افتاد.
نه... نقی کلانتری و سلمان قادری و اصغر ثمر بخش و 
دیگران همه با قصد خدمت وارد شدند ولی فقط سنتی و 
هیاتی خواستند اداره کنند. 4 تا دوست و رفیق هم دورشان 
جمع شدند همان ها که از تهران استارت که می زدند باید 
ویلای فلان منطقه برایشان در ایام عید آماده می شد و بره 
ای برایشان زمین می زدند تا در برگشتند بگویند و بنویسند که 

فلانی خیلی کار بلد است...
حالا دوره دگردیسی در کشتی مازندران فرا رسیده و »علیرضا 
دبیر« که خود از تمام زیر و بم قضایا با خبر است با انتخاب 
یک سرپرست از جنس ورزش راه را بر خانه تکانی اساسی در 

هیات کشتی مازندران فراهم کرده است.
نقی  و  بخش  ثمر  و  قادری  مثل  بزرگانی  به  که  گفتیم 
کلانتری احترام می گذاریم و نمی توان از کنار زحمات 

ایشان گذشت ولی تاریخ و آرشیو بیانگر این است که اینان 
اند و تفکرشان همین  در یک دایره محدود حرکت کرده 
بوده و قصدشان هم خدمت بوده اما کشتی مازندران اکنون 
نیازی به نیروهای تازه نفس دارد نه اشباع شده. نیروهایی 
که اعتقاد به کار تشکیلاتی داشته باشند نه اینکه سر و ته 
هیات کشتی استانی که پایتخت کشتی جهان است با ده 

نفر جمع شود!
یقینا این تغییرات و حضور مردی نام آشنا به نام »عادل 
عالیشان« که سال ها در تمام امور اجرایی ورزش استان 
مازندران بوده و مسابقات بزرگ را به عنوان هیات اجرایی 
میزبانی کرده به مذاق برخی از سنتی ها و دوستان مرکز 
نشین خوش نیامده و حتما سم پاشی هایی نیز کرده اند 
ولی مقابل علیرضا دبیر و همچنین حسین زادگان مدیرکل 

و عالیشان معاون ورزش قهرمانی اش که سرپرستی هیات 
کشتی را بر عهده دارد با جوسازی ره به جایی نخواهند برد.

هفته پیش بود که برای انجام کاری به استان مازندران سفر 
کردم و در محفلی ورزشی بحث تغییرات عمده و اساسی 
در هیات کشتی مازندران مطرح شد و دنبال فردی بودم تا 
ببینم با چه جرات و پشتوانه ایی برخی از آن ها که 30 سال 
است همیشه در راس کشتی مازندران حضور دارند و اجازه 
ورود هیچ نیروی علمی و جوان را به جمع خود نمی دهند 

در افتاده و هجمه های زیادی را حتما به جان خریده است.
عادل عالیشان معاون ورزش قهرمانی اداره کل استان مازندران 
و سرپرست هیات کشتی بهترین نفری است که می تواند 
پاسخگوی سوالات ما باشد که شرح برخی از آن پرسش ها در 

گفت و گوی مفصل را در ادامه می خوانید:

عالیشان گفت اقدامات عملکرد اداره کل ورزش وجوانان 
امور  از  اعم  مختلف  های  حوزه  و  ها  پخش  در  استان 
قهرمانی، همگانی، توسعه ورزش روستایی، ورزش بانوان، 
بخش خصوصی،  و  ها  باشگاه  امور  پژوهش،  و  آموزش 
امور جوانان، امور فرهنگی، کارآفرینی و اشتغال، خیرین 
و مشارکت ها، توسعه زیرساخت های ورزشی به ویژه در 
ورزشگاه های فوتبال استان را با وجود مضایق و کمبود 
های اعتباری و مالی شایسته و درخشان خواند و در اغلب 

بخش ها دارای رشد صعودی بوده ایم.
استان مازندران ۱۴۹ باشگاه در لیگ های مختلف کشوری 
در رده های مختلف سنی دارد. در دومین دوره مسابقات 

المپیاد استعداد های برتر کشور سال ۹۸ با بیشترین تعداد 
ورزشکار و مربی و حضور در ۸۲ رشته ورزشی، مقام نخست 
مشارکت و همچنین با کسب ۱۲۳ مدال در رتبه سوم کشور 

قرار گرفت.
تاکنون قطعا در پنج رشته از  تیم های ملی کشور عزیزمان 
اعزامی به المپیک ۲۰۱۲ توکیو از قبیل  کشتی، تیراندازی، 
شمشیربازی، والیبال و بسکتبال ورزشکار خواهد داشت 
و در دو رشته کاراته و قایقرانی نیز ورزشکاران مازندرانی 

شانس حضور خواهند داشت.
برگزاری  زمان  مورد  در  مازندران  کشتی  هیات  سرپرست 
مجمع انتخاباتی هیات استان تاکید کرد: هر زمان بستر 

لازم برای این کار ایجاد شود، حتما فدراسیون کشتی با 
هماهنگی اداره کل ورزش استان، تاریخی را برای برگزاری 
مجمع مشخص خواهند کرد. فعلا زمان این کار مشخص 
نیست و ساز و کار قانونی آن در حال انجام است. هدف این 
است که انتخاباتی سالم و قانونمند را برگزار کنیم و ریاست 
هیات به دست شخصی معتمد و شایسته که مجمع استان 
این  نیز در  اعتماد دارد، سپرده شود. نگاه دخالتی  او  به 

خصوص نداریم.
عالیشان در مورد اینکه برخی انتقاد می  کنند که سرپرست 
اجازه تغییر و تحول و صدور احکام جدید ندارد، اما وی 
نایب رئیس و دبیر هیات را تغییر داده، گفت: سرپرست 

دقیقا به اندازه رئیس هیات استان اختیار دارد. من اصلا 
اعتقادی به فرصت سوزی ندارم و یک روز هدر دادن وقت 
را هم خیانت به کشتی مازندران می دانم. قدردان زحمات 
عزیزانی که قبلا در هیات کشتی مشغول بودند، هستیم و 
به خاطر بحران کرونا نشد که دورهمی و مراسم قدردانی 
از آن ها داشته باشیم، حتما در اولین فرصت این کار را 

انجام خواهیم داد.
پایان ضمن تشکر و قدردانی زحمات تمامی روسای  در 
هیات های ورزشی استانی و شهرستان ها، خواستار توجه 
و مساعدت های بیشتر از سوی روسای محترم فدراسیون 

های ورزشی به استان مازندران گردید.

منهای فوتبال

ورزشـکاران مازندرانی طی ۳ سـال گذشـته ۱۳۶۹ مدال از آوردگاه ها و میادین 
مختلـف جهانـی، آسـیایی و بیـن المللـی کسـب بـرای کشـور عزیزمان کسـب 

نمـوده اند.
ورزشـکاران مازندرانـی همـواره سـهم بسـزایی در مـدال آوری و افتخارآفرینـی تیـم 
هـای مختلف ملی ایران اسـلامی در مسـابقات و رویدادهای ورزشـی بـرون مرزی 

داشـته اند. ورزشـکاران مازندرانی در سـالهای ۹۶، ۹۷ و ۹۸ به ترتیب ۴۳۳، ۵۷۴ و 
۳۶۲ مـدال برای کشـور عزیزمان کسـب نمودند.

عالیشـان گفت: اسـتان مازندران با جمعیت سـه میلیون سیصد هزارنفر جمعیت، 
دارای ۲۲ شهرسـتان، ۵۸ شـهر و بیـش از ۳۰۰۰ روسـتا، دارای ۵۰ هیـات فعـال 
اسـتانی،  ۸۰۰ هیـات ورزشـی در شهرسـتان هـا ، ۱۳۸۲۳ مربـی، ۹۰۰۰ داور، ۱۸۵۰ 

باشـگاه خصوصـی دارای مجـوز از کمیسـیون مـاده )۵( و بیش از ۱۷۰۰۰۰ ورزشـکار 
آماتور و حرفه ای سـازمان یافته می باشـد. وی رشـته های فوتبال، ژیمناسـتیک، 
والیبـال، کاراته، تکواندو، کشـتی، ورزش های همگانی، بدنسـازی و پـروش اندام، 
ورزش هـای کارگـری و دانـش آمـوزی را پرجمعیـت تریـن رشـته های ورزشـی در 

اسـتان مازندران اعـلام کرد.

ورزش و ورزشکاران مازندرانی در یک نگاه

هر زمان بستر لازم برای این کار ایجاد شود، حتما فدراسیون کشتی با هماهنگی اداره کل ورزش استان، تاریخی را برای برگزاری مجمع مشخص خواهند کرد. فعلا زمان این کار 
مشخص نیست و ساز و کار قانونی آن در حال انجام است. هدف این است که انتخاباتی سالم و قانونمند را برگزار کنیم و ریاست هیات به دست شخصی معتمد و شایسته 

که مجمع استان به او اعتماد دارد، سپرده شود

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار
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مجید  سعیدی

 نویسنده و روزنامه نگار

یاغی گری، نتیجه حضور مدیران 
سفارشی در استقلال

در  پرسپولیس  و  استقلال 
چند سال اخیر رکورددار تغییر 
مدیریت و سرپرست بوده اند، 
به خصوص استقلال که عدم 
ثبات مدیریت باعث شد تعداد 
کسانی که در این چند سال 
اخیر مدیریت این باشگاه را بر 
عهده گرفتند دو رقمی شود و 

حالا هم نوبت به »احمد سعادتمند« رسیده است.
سعادتمند در شرایطی مدیریت باشگاه استقلال را بر عهده گرفت 
که این باشگاه در بدترین شرایط ممکن قرار داشت. طلبکاران 
خارجی به دنبال پول خود هستند و این شرایط همچنان هم 
ادامه دارد. اما مشکل اصلی سعادتمند در همان ابتدای کار این 
بود که »فرهاد مجیدی« به شکل های مختلف مخالفت خود 
را با حضور سعادتمند در استقلال نشان داد و این وضعیت 
تا جایی ادامه پیدا کرد که برای جلسه با مدیرعامل به باشگاه 

نرفت.
مجیدی مطمئن بود که هواداران استقلال در این گیر و دار 
طرف او خواهند بود و به همین خاطر هم است که چنین 
رفتاری از خود بروز داد. سر زدن چنین کارهایی از بازیکنان 
مربی  اینکه یک  به  برسد  قلمداد می شود، چه  غیرحرفه ای 
بخواهد نقش یاغی را بازی کند. هر چند مجیدی در نهایت 
راضی شد که با سعادتمند دیدار کند اما قطعا آتش قدرت طلبی 
در استقلال به این آسانی خاموش نمی شود و بالاخره دامنگیر 

این باشگاه بزرگ خواهد شد.
هر چند باید پذیرفت که انتخاب مدیران باشگاه استقلال با اما 
و اگرهای زیادی همراه است، بیشتر این مدیران تلاش می کنند 
در کوتاه مدت رضایت هواداران را جلب کنند و به همین خاطر 
با پرداخت های بی حساب و کتاب، بدهی های کلانی از خود 
به جای می گذارند و بعد از مدتی هم بدون اینکه پاسخگوی 

عملکرد خود باشند از باشگاه می روند.
این چرخه معیوب همچنان ادامه دارد و مدیران ورزش کشور 
هم تنها راه حلی که برای حل این معضل در نظر گرفته اند 
خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس است، اما آیا چنین 
راهکاری می تواند نتیجه بخش باشد؟ شاید اگر در همان ابتدا 
را  پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه  وزارت ورزش، مدیران  که 
منصوب می کند از آن ها تعهد بگیرد که مسئول بدهی های 
ایجاد شده خودشان هستند این دو باشگاه در چنین وضعیتی 

گرفتار نمی شدند.
سلطانی فر قول داده که به زودی استقلال و پرسپولیس وارد 
بورس خواهند شد، از همین حالا می توان پیش بینی کرد که 
خصوص سازی هم مرهمی برای این دو باشگاه نخواهد بود. 
باید در وهله اول برای استقلال و پرسپولیس ساختارسازی  شود 
و آن وقت است که می توان در خصوص نوع مدیریت شان 

تصمیم گیری کرد.
مشکل مدیریتی استقلال و پرسپولیس از سال ها قبل وجود 
داشته است، اما در چند سال اخیر بدترین دوران مدیریتی آن 
ها بوده است. پرسشی که در حال حاضر وجود دارد این است 
که در دولت بعدی وضعیت استقلال و پرسپولیس به چه شکل 
خواهد بود. شاید اتفاقاتی رخ دهد که وضعیت این دو باشگاه 
بهتر شود و شاید هم اتفاقات به گونه ای رقم بخورد که هواداران 

سرخابی حسرت این روزها را بخورند.

 GDP يادش بخير! آن روزهايي كه صحبت هاي علل كاهش
كشورو توليد ناخالص داخلي مطرح بود و روي قيمت تمام 
شده محصول و خدمات نقدهاي زيادي در ميان بود و البته 
به طور جدي در مورد صادرات ايرادات زيادي به مديريت 
كشور در بخش صادرات وارد بود! نعمت زاده، وزير اصلاح 
طلب دولت روحاني )!( با كوله باري از تجربه مديريتي 
گفت:»همانطور كه براي فوتبال مربي خارجي مي آوريد، 

براي صادرات هم بايد مدير از خارج بياوريم!«
كاري به ابعاد اين جمله ندارم، اما وقتي هفته گذشته »علي 
فتح الله زاده« با رهايي از بيماري گفت:»اگر مي دانستم 
ليگ تعطيل مي شود، استعفاء نمي كردم.« و همچنين 
در  روزانه 60 جلسه  تصريح كرد:»در همين مدت كوتاه 
باشگاه استقلال برگزار مي كردم و اكنون هم سوئيسي ها 

خواهان به خدمت گرفتنم هستند.«
اين پرسش مطرح است كه وقتي يك مدير قادر است طي 

يك روز )توجه كنيد: يك روز!( 50 تا 60 جلسه كاري برگزار 
كند! وارد كردن مدير از خارج چه معنا و مفهومي دارد؟ آيا 
وقت آن نرسيده درباره فتح الله زاده بيشتر مطالعه كرد؟ 
وی طبق گفته خویش 50 تا 60 جلسه كاري در يك روز 
)!!!( برگزار می کرده؛ يعني اگر او طي 24 ساعت استراحت 
نكند. حتي برنامه صبحانه، ناهار و شام و نماز نداشته باشد 
و سرويس بهداشتي هم نرود، در واقع در هر 20 دقيقه يك 
جلسه كاري داشته؛ فرض اينكه سلام و عليك و احوالپرسي 
و خداحافظي هم با مدعوين نداشته! آيا نبايد پرسيد 20 

دقيقه جلسه مفيد داراي كدام خروجي بوده كه به حل 
مشكلات استقلال انجاميده؟

و ديگر اينكه؛ وقتي فوتبال ما رشد خوبي در سال هاي 
اخير در رنكينك فيفا داشته، هنوز نتوانسته يك مربي به 
خارج )به استثنای افشین قطبی که بحث دیگری است( 
صادر كند، چگونه امروز خارجي ها آن هم سوئيسي ها 
به دنبال مديران فوتبالي ايراني هستند؟ نمي دانم! شايد 
فتح الله زاده يا هنوز از بيماري كرونا به درستي رها نشده 
يا در اوهام خود قصد بمب تركاندن آن هم از نوع خنده را 
در این قرنطینگی داشته! چون 50 یا 60 جلسه در يك روز  
بدون توجه به خروجي آن، يعني جوك و به تعبير حاجي 

فتل يعني »بمب«!
به راستي اگر او مي ماند و استعفاء نمي كرد، با دعوتنامه 
از سوئيس با 60-50 جلسه در روز چه مي كرد؟ آيا باز هم 
مي گفت:»به خاطر عشقم مي مانم«؟ به راستي مديريت 
استقلال و پرسپوليس چه دارد كه همه عاشقش هستند و 

بر سرش منت مي گذارند؟
اغراق نيست، اما اگر امثال »استيو جابز« يا »بيل گیتس« 
مي دانستند ما چه اعجوبه هايي در مديريت داريم كه 
قادرند در يك روز بیش از 50 جلسه برگزار كنند، مديريت اپل 
و مايكروسافت را دو دستي تقديم فتح الله زاده مي كردند و 
نعمت زاده هم تا الان نه به خاطر دخترش )!( بلكه به خاطر 

آن جمله، هزار بار بايد استغفار مي كرد!

قلندر دیدگاه

٦0 جلسه در یك روز؛

تا فتح الله زاده هست مدير خارجی كيلويی چند؟!

»پاتریس اورا« با به یاد آوردن خاطره ای از دوران حضور 
»سر الکس فرگوسن« روی نیمکت شیاطین سرخ، گفت: 
تیم کنونی منچستریونایتد نباید از اسم باشگاه برای 
افزایش دنبال کنندگان خود در فضای مجازی استفاده 
کرده و در عوض باید روی بردن جام برای هواداران تمرکز 

کنند.
اورا در دوران هشت سال و نیمه حضور در اولدترافورد، 
۱۰ جام بزرگ را به همراه سرخ ها تصاحب کرد؛ او به تیم 
تحت هدایت »اوله گانر سولسشر« و هر خرید تازه واردی 

هشدار داد که آنان هرگز از باشگاه بزرگ تر نیستند.
ستاره اسبق یونایتد در این باره گفت: زمانی که برای 
یونایتد بازی می کنید، برای خودتان این کار نمی کنید. 
چون بازیکن یونایتد هستید و مشهور، نباید در فضای 
مجازی از نام منچستر یونایتد سوءاستفاده کنید؛ شما 
برای هوادارانش  باید  بازی می کنید چون  یونایتد  در 

افتخارآفرینی کنید.
اولدترافورد شد و  راهی  از موناکو  ژانویه ۲۰۰۶  اورا در 
تاکید کرد که وی بلافاصله توسط فرگوسن نسبت به 
مسئولیت های خود به عنوان بازیکن یونایتد آگاه شده 

است.
وی افزود: برای شما مثالی می زنم؛ یادم می آید در یکی از 

تمرینات پیش فصل، بسیار خسته بودیم و پیش از ورود 
به اتوبوس، تعداد زیادی از هواداران صف کشیده بودند 
و رفتار ما درست مثل این بود که برای بازیکنان اهمیتی 
نداشت و امضا دادن به آن ها مسئله مهمی نبود؛ بنابراین 
مستقیم وارد اتوبوس شدیم و از پنجره دیدم که سر 

الکس فرگوسن تک تک عکس ها را امضا می کند.
اورا ادامه داد: قسم می خورم مجبور بود حدود ۴۵ دقیقه 
عکس امضا کند. یادم می آید به بچه ها گفتم وقتی که 
رئیس وارد اتوبوس شود، کارمان تمام است. سپس 
او )فرگوسن( به اتوبوس آمد و سشوآرش )لقبی که به 
داد و فریادهای فرگوسن داده بودند( را بیرون آورد و 
گفت:»فکر می کنید چه کاره هستید؟ آن آدم هایی که 
بیرون هستند، دستمزد شما را می دهند. آن ها می آیند 
که بازی شما را تماشا کنند؛ حالا گورتان را از اتوبوس گم 
کنید پایین و به آن ها امضا بدهید.« و ما پیاده شدیم 
و به آن ها امضا دادیم و این ذهنیت همیشه در ذهن 

ما حک شد.
یونایتدها پس از بازنشستگی فرگوسن در سال ۲۰۱۳ 
هرگز موفق به فتح لیگ جزیره نشده است و اورا یک 
سال پس از فرگی، به یوونتوس رفت. اورا به همراه 
یونایتد پنج بار جام را بالای سر برد و معتقد است که 

در آن روزها موفقیت برای یونایتد به یک عادت تبدیل 
شده بود.

وی در این باره گفت: صادقانه بگویم زمانی که شما 
شروع به فتح جام سوم، چهارم و پنجم می کنید، جشن 
می گیرید اما نه مثل گذشته؛ فقط به خاطر دوربین و 
این چیزها است. فرگوسن به ما یاد داده بود مثل ربات 
باشیم. فکر نمی کنم آن روزها که برای یونایتد  بازی 
وقتی  می بردیم،  وقتی  باشم.  بوده  آدمیزاد  می کردم، 
کاری را خوب انجام می دادم، احساس خاصی نداشتم. 

برای من همه چیز به یک عادت تبدیل شده بود.

»پاتریس اورا«:

»سرالکس« به ما یاد داد شبیه ربات باشیم

جهان فوتبال

آیا وقت آن نرسیده درباره فتح الله زاده بیشتر مطالعه کرد؟ وی طبق گفته خویش 50 تا 60 جلسه کاري در یك روز )!!!( برگزار می کرده؛ 
یعني اگر او طي ٢٤ ساعت استراحت نکند. حتي برنامه صبحانه، ناهار و شام و نماز نداشته باشد و سرویس بهداشتي هم نرود، در 
واقع در هر ٢0 دقیقه یك جلسه کاري داشته؛ فرض اینکه سلام و علیك و احوالپرسي و خداحافظي هم با مدعوین نداشته! آیا نباید 

پرسید ٢0 دقیقه جلسه مفید داراي کدام خروجي بوده که به حل مشکلات استقلال انجامیده؟

آرش عبدی

 روزنامه نگار


